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قرار نبود به دنيا بيايد، اما مادر وقتي براي سقط جنين به 
خانه بهداشت مراجعه مي كند و به سونوگرافي فرستاده 
مي ش�ود، با ش�نيدن صداي قلب بچ�ه از تصميمش 
منصرف مي ش�ود تا فاطمه خانم بعد از سه فرزند پسر 
به دنيا بيايد و چشم و چراغ خانه شان شود. امير علي و 
امير عباس هم دوقلوهايي بودند كه به عنوان فرزندان 
پنجم و شش�م خانواده بع�د از مراجعه م�ادر به خانه 
بهداشت و مشاوره آنها به اين دنيا آمده بودند و دومين 
دوقلوه�اي خانواده ش�ده بودند. همچنانكه كيهان به 
عنوان س�ومين فرزند خانواده با منصرف شدن پدر و 
مادرش از س�قط جنين در جمع نوگلان همايش نفس 
بود. يا رضا كوچولويي ك�ه چهارمين برادر خانواده اش 
ش�ده بود و هلن خانمي ك�ه پنجمين دخت�ري بود كه 
خداوند به پدر و مادرش هديه مي كرد. هيچ كدام از اين 
نوزادها و بچه هاي شيرخواره اي كه با يك دنيا معصوميت 
در سالن همايش ها بودند، بنا نبود به دنيا بيايند و براي 
اين به دنيا نيامدن بهانه و داستاني داشتند. اين كودكان 
اما قرار نبود پايان داستانشان مرگ قبل از تولد باشد و 
پدر و مادرانشان دستشان به خون فرزندان خود آلوده 
شود. آنها زنده مانده بودند تا چند سال ديگر خودشان 
در لباس سفيد يك پزشك زندگي ببخشند يا در قامت 
يك قاضي عدالت برقرار كنند يا در كسوت يك معلم 
درس عش�ق بدهند. خلاصه كه اين دس�تان كوچك 
كه با تمام قدرت انگش�تانت را در دست ميفشردند و 
صداي شيرين خنده هايش�ان را ميهمانت مي كردند، 
آينده اين مرز و بوم و حتي شايد آينده دنيا را در دست 
دارند و حق دارند ب�ه اين دنيا بياين�د و زندگي كنند. 

اولين روي��داد ملي »نفس« همكاري وزارت بهداش��ت و 
درمان و آموزش پزشكي با بسيج جامعه پزشكي و با حضور 
جمعي از چهره هاي حوزه سلامت و فعالان حوزه جمعيت 
و همچنين حضور كودكاني كه بنا بود س��قط شوند، اما با 
مش��اوره هاي مراكز نفس حالا به دنيا آمده بودند تا اميد 
ببخشند، برگزار ش��د؛ بچه هايي كه در آغوش مادر و پدر 
نمايش��ي از معصوميت و اميد بودند و پ��در و مادرهايي 
كه از نگاهشان عش��ق و محبت به فرزند مي باريد و چقدر 
خوشحال بودند كه به فرزندشان زندگي بخشيده بودند و 

حضور آنها را در آغوش مي كشيدند. 
 جان بخشيدن به 6 هزار جنين

محمدحسين زارع زاده، مس��ئول سازمان بسيج جامعه 
پزشكي كشور به عنوان نخستين سخنران اين همايش با 
تأكيد بر اينكه جمعيت يكي از اساسي ترين مسائل كشور 
كه مورد تأييد مقام معظم رهبري هم بوده است و يكي از 
مؤلفه هاي قدرت به شمار مي رود، افزود: » جمعيت جوان 
پويا و سرزنده مي تواند كش��ور را به پيش ببرد و موتور 
محرك و پيشران آن كشور باشد، بنابراين تدابيري كه 
در سنوات گذشته در خصوص تنظيم خانواده اتفاق افتاد 

بايد متوقف مي شد كه نشد.«
به گفته وي در سال ۱۴۰۰ با پيگيري هاي دولت سيزدهم 
به دولت ابلاغ شد، جواني جمعيت استخراج شد. سازمان 
بسيج هم با توجه به مأموريت ذاتي خودش وارد اين حيطه 

ش��د و فعاليت هاي خوبي را رقم زد. سازمان بسيج جامعه 
پزشكي براي جلوگيري از اين موضوع سقط جنين كه در 
كشور فراگير شده بود، اقدام و مراكز نفس راه اندازي شد. در 
حال حاضر بيش از ۳۰۰ مركز نفس در كش��ورداري شده 
داير شده و ۶هزار تولد زنده و ۲ هزار نفر انصراف از سقطشان 

اتفاق افتاده، مراحل بارداري را طي مي كنند. 
  سقط جنين با هيچ نگاهي توجيه پذير نيست

سردار حس��ين معروفي، معاون هماهنگ كننده سازمان 
بس��يج هم به عنوان س��خنران ديگر اين مراسم با تأكيد 
بر اينكه اين عرصه جهاد اس��ت و جلوگيري از پير شدن 
جمعيت براي مقابله با تهديد عليه انقلاب اسلامي است، 
گفت: » اگر در طرح نفس موفق ش��ويم ب��ا يك عمليات 
بزرگ و گس��ترده كار را دنبال كنيم. بيش��ترين اقدام در 
اين خصوص همين خواهد بود. ميانگين سقط جنين در 
كشور را در نظر بگيريد ببينيد مي توانيم چه جمعيتي را 
نجات دهيم. « به گفته وي چه با نگاه اعتقادي چه ملي و 
چه عاطفي با هيچ نگاهي نمي توانيم سقط جنين را تأييد 
كنيم. سردار معروفي آگاهي بخش��ي براي پيشگيري از 
سقط جنين را از قوي ترين اقداماتي دانست كه امروز در 
حال انجام است و افزود: » ما بايد اين را تقويت كنيم و در 

همه حوزه ها توجه جدي داشته باشيم.«
 خطر عادي سازي

 سردار معروفي با تأكيد بر اينكه آمارها در اين حوزه متفاوت 
است،  افزود: » خطرناك ترين موضوعي كه پيش آمده است، 
عادي سازي كردن ماجراست و اينكه قبح آن و حرام بودن و 

منكر بودن آن حذف شود. اين مسئله نياز به فرهنگ سازي 
و گفتمان س��ازي دارد و مهم ترين موضوعي ك��ه بايد در 
اولويت قرار بگيرد، اين اس��ت براي فرهنگ سازي اين كار 
فقط وزارت بهداشت و بسيج نمي توانند كار كنند. اين بايد 
به يك فرهنگ و گفتمان تبديل شود و تمام تريبون داران و 
صاحبان تريبون در كشور از ائمه جمعه، استادان دانشگاه 
و معلمان و همه افراد صاحب نفوذ و مؤثر بايد در اين عرصه 

كمك كنند و بايد آن را به صورت محله محور دنبال كرد.«
معاون هماهنگ كننده سازمان بسيج با اشاره به اينكه يكي 
از موضوعات در حوزه س��قط جنين بحث فشار اقتصادي 
است،  گفت: » بحث مديريت هزينه هاي درمان اين خانم ها، 
هزينه هاي بعد از تولد تا يكي دو س��ال بع��د نيازمند يك 
حركت عمومي اس��ت. همه بايد پ��اي كار بيايند. وزارت 
بهداش��ت، بس��يج، مردم و خيرين و واقفين بايد پاي كار 
بيايند.« معروفي تأكيد كرد: » ما نيازمند دنبال كردن اين 
حركت هستيم. اكنون ۳۰۰ كانون داريم، اما كافي نيست 
و تا پايان ۱۴۰۴ بايد هزار كانون ش��ود. بايد شبكه سازي 
شود تا بعد بتوانيم جريان توليد كنيم. بايد از سيستم قوه 
قضائيه براي مقابله با مراكز و كساني كه براي پول درآوردن 
اين حركت ننگين را انجام مي دهند،  كمك گرفت. موضوع 
جدي است كه قطعاً اشراف اطلاعاتي مي طلبد تا به صورت 
محله محور خانه ه��اي زيرزميني و مراك��ز اين چنيني را 
شناسايي و با آنها برخورد كنيم.« بنا به تأكيد وي در كنار 
اقدامات ايجابي كه در اين حوزه بايد انجام دهيم، هم وزارت 
اطلاعات هم س��ازمان اطلاعات بايد در استان ها تشكيل 

قرارگاه بدهند. معاون هماهنگ كننده سازمان بسيج تصريح 
كرد: » اگر بخواهيم مثل كار واكسن فلج اطفال و مبارزه با 
ويروس كرونا موفق باشيم، بايد قرارگاه داشته باشيم و آن را 
مديريت كنيم. اين فراتر از همه حركت هاي مؤمنانه است. 
قرارگاه وظيفه هر كسي مشخص است و مهم ترين موضوعي 
كه مي تواند به كمك ما بيايد اين اس��ت كه نبايد از نقش 

فضاي مجازي غافل شد.«
وي با بيان اينكه چه كسي حاضر اس��ت بچه دو ساله را با 
چاقو س��ر ببرد، افزود: » پس چرا يك نطفه را مي كشيم ؟ 
اين هيچ فرقي نمي كند و نياز به آگاه س��ازي دارد. رسانه 
بايد به كمك بيايد تا اين را دنبال كنيم و به نتيجه برسيم. 
خيرين هم بايد به كارگيري شوند. جان يك نفر كه نجات 
دهيد، بزرگ ترين خدمت را انجام داده ايد. بايد گزارش داد، 
برانگيخته كرد و اميد ايجاد كرد تا همه بدانند كار شدني 

است و مي توانيم آن را انجام دهيم.«
   سر به سر شدن مرگ و تولد تا 20 سال آينده 

عليرضا رئيسي، معاون بهداشتي وزارت بهداشت هم با تأكيد 
بر اينكه، همكاري وزارت بهداشت با بسيج سابقه و تاريخچه 
بس��يار موفق ديرينه دارد،  گفت: »  در دوران كرونا در تيم 

مبارزه با كرونا هميشه حضور پررنگ بسيج را داشتيم.«
وي با تأكيد بر اهميت موضوع جمعيت در وزارت بهداشت 
گفت: » من بيشترين جلسه اي كه تاكنون شركت كردم، 

جلسات متعلق به جواني جمعيت است.«
رئيسي با اشاره به اينكه مهم ترين نكته اي كه نياز است قبل 
از آمار و ارقام توضيح بدهيم،  افزود: » تبيين موضوع است و 

اينكه چرا مي گوييم جواني جمعيت!« 
وي ادام��ه داد: » ما در طول يك س��ال در كش��ور حدود 
۴۵۰ هزار مرگ داريم از حوادث جاده اي تا كهولت سن و 
بيماري. در حال حاضر تعداد تولد در كشور به يك ميليون 
رسيده است. اگر اين دو را از همديگر كم كنيم، حدود ۵۵۰ 
هزار نفر باقي مي مانند. اگر اتفاق ديگري نيفتد، س��الانه 
۵۵۰ هزار نفر به جمعيت كشور اضافه مي شود، اما حدود 
۱۷ سال ديگر اگر با همين دست فرمان جلو برويم، از هر 

سه ايراني يك نفر سالمند است.« 
 ايران 40 ميليوني 

به گفته معاون بهداشتي وزير، هر قدر كشور سالمندتر شود، 
علاوه بر اينكه نيروي كار و جواني كم مي شود، ميزان مرگ 
و مير بالا مي رود، بنابراين با چنين روندي ميزان مرگ و 
مير ما بالا مي رود، چراكه سالمندي بالا مي رود و مرگ ها 
به ۶۰۰ هزار و ۷۰۰ هزار مي رسد. از طرف ديگر تولد كاهش 
مي يابد. با چنين رويكردي ۲۰ سال ديگر تولد و مرگ در 
كشور سر به سر مي شود. يعني رشد جمعيت صفر مي شود. 
بعد از آن ميزان مرگ نسبت به تولد پيشي مي گيرد. سال 
۱۴۸۰ جمعيت اي��ران به زير ۵۰ ميليون نفر مي رس��د و 
حدود ۴۰ تا ۴۲ ميليون نفر جمعيت مي شويم. ۴۲ ميليون 
نفري كه تقريباً از هر چهار نفر دو نفر سالمند هستند؛ يعني 
نيمي از آنها سالمند هستند، با اين آمار و ارقام، بهتر عمق 
فاجعه را درك مي كنيد. اين در حالي اس��ت كه جمعيت 
يكي از كشورهاي همسايه ما در شرق به ۵۵۰ ميليون نفر 
مي رس��د. زماني كه ما به ۴۰ ميليون مي رسيم، در غرب 
كشور هم يكي از كشورهاي همسايه به ۳۸۰ ميليون نفر 
مي رسد و ما ۴۰ ميليون نفر هستيم. ۴۰ميليوني كه نيمي 
از آنها سالمند هستند! از نگاه رئيسي با همين چند عدد و 

رقم عمق فاجعه را مي توان درك كرد. 
وي تصريح كرد: » اگر رهبر معظم انقلاب موضوع را بسيار 
مهم مي دانند، به خاطر اين اس��ت اين آين��ده خيلي هم 
دور نيست و اتفاقي اس��ت كه براي كشورهايي مثل ژاپن 
افتاده است. سالانه ۵۰۰ مدرسه در ژاپن تعطيل مي شود، 
چراكه دانش آموز ندارد! اما كشور با كشورهاي ديگر فرق 
دارد! اتفاقي كه در كشور ما افتاده اين است كه ما تنها كشور  
در دنيا هستيم كه اين اتفاق فقط ظرف ۱۰ سال در آن رخ 
داده و از شش فرزندي به ۱/۳ رسيده ايم. در دنيا اين اتفاق 

افتاده ولي در مدت زمان طولاني! «
 به گفته رئيسي ما نتوانستيم توسعه متناسب براي مديريت 
س��المندي را ايجاد كنيم. يكي از معضلات آينده مملكت 
بحث سالمندي است، به همين دليل يك موضوع را بايد 
تبيين كنيم. اين مسئله اي است كه ربطي به مسائل ديني 
هم ندارد! كشور را بايد در نظر بگيريم. معاون بهداشت وزير 
بهداشت تصريح كرد: » با همين دست فرمان تا ۱۵۰ سال 
ديگر كشوري به اسم ايران وجود نخواهد داشت! به همين 

خاطر هم مسئله بسيار جدي است.«
رئيسي گفت: » از نظر من مهم ترين عامل نجات جمعيت 
كشور اين است كه همه مسئولان بايد به موضوع جمعيت 
اعتقاد جدي داشته باشند. اگر همه مسئولان به اين مسئله 
اعتقاد جدي داشته باشند و بگويند هيچ كاري مهم تر از اين 

نيست، بايد تعهد عملي خودشان را وسط بگذارند.«

وي با بيان اينكه چه اتفاقي مي افتد كه يك پدر يا يك مادر 
و يك خانواده به جنين و آينده نوزاد اجازه حيات نمي دهد، 
تصريح كرد: » اين خيلي مهم است بحث عدد و رقم را كنار 
بگذاريد. س��قط جنين حتي يك رقم هم كه باشد،  تغيير 
نگرش و تغيير فرهنگ مي خواهد، اما فقط اين نيست. پديده 
سقط در دنيا موضوع مهمي است، خيلي از كشورهاي دنيا 
كشورهاي اروپايي سقط ممنوع است. اين موضوع مربوط 
به ايران نيس��ت. قبل از برخورد قهري ما بايد ببينيم چرا 
يك پدر، يك مادر و يك خانواده مي خواهد حق حيات را از 
فرزندش بگيرد. ما به اين نتيجه رسيديم كه تقاضاي سقط 

بالاست و بايد اين را آسيب شناسي كنيم.«
   برخورد با سقط جنين مجازي

 طبق توضيحات رئيسي در دنيا ۷۳ ميليون سقط القايي 
وجود دارد. مطالعه اي در دانش��گاه علوم پزشكي كرمان 
و اراك انج��ام شده اس��ت. ۴۱ درصد نخواس��تن فرزند 
بيشتر، ۲۱ درصد مشكلات مالي است. همچنين سقط 
در خانم هايي كه همسرانش��ان بيكار بودند و آنهايي كه 
شغل آزاد داش��تند، بيش��تر بود. در خانم هاي ۳۰ تا ۴۰ 
س��اله هم بالاتر بود. داده ها درباره ش��كايت قضايي كه 
در پزشك قانوني ثبت ش��ده در فاصله ۲۰۰9 تا ۲۰۱۷ 
نشان مي دهد؛  عوارض بسيار شديد ۸۴ درصد از خانم ها، 
 عارضه بس��يار شديد ۸۸ درصد بس��تري در بيمارستان 
بوده است. رئيسي با اشاره به مطالعه اي در سال ۱۴۰۲ 
در دانشگاه علوم پزش��كي قزوين افزود: » ۲۷/۷  درصد 
خود مادر اقدام به سقط كرده است. در فضاي مجازي با 
يك سرچ همه چيز در دسترس است، از دارو تا همه چيز 
و سريع هم در منزل مي رس��انند. كارهاي زيادي انجام 
شده كساني كه تبليغ و اقدام مي كنند بايد برخورد قهري 
و قضايي انجام دهيم، اما ما باي��د كاري كنيم كه تقاضا  
كم ش��ود و اين كار زيادي را مي ب��رد. جواني جمعيت و 
جمعيت شناس��ي بحث كاملًا علمي و فرهنگي اس��ت و 
حتماً بايد كار علمي كرد و از كارهاي پرهياهو و ش��عار 

جلوگيري كنيم و زواياي قضيه را تبيين كنيم. 
   مبارزه با تجارت فاسد سقط جنين

فاطمه محمد بيگي، نماينده مجلس ش��وراي اس��لامي 
هم با تأكيد بر اينكه س��قط جنين همان قتل جنين بوده 
و خانمانسوز اس��ت،  افزود: » جنين يك سوم از بارداري ها 
در خطر سقط توسط پدر و مادر هستند، در حالي كه اين 

فرزندان آينده روشني دارند.«
محمد بيگي تأكيد كرد: » بايد به روش هاي مختلف از قتل 
جنين جلوگيري ش��ود. بايد قبيح بودن آن در ميان مردم 
فرهنگ سازي شود.« اين نماينده مجلس با اشاره به قانون 
جوانب جمعيت گفت: » پنج بند از قانون جواني جمعيت در 
محور ممنوعيت سقط و مبارزه با سقط و خريد و فروش لوازم 
و داروهاي مرتبط با سقط است. بايد با فساد تجارت جنين 
مبارزه شود. محمد بيگي در خصوص سالمندي كشور گفت: 

همين كودكان قرار است آينده كشور را اداره كنند.«
وي در خصوص تس��هيل اجراي قانون جواني جمعيت از 
رئيس جمهور خواست حمايت هاي قانوني، ارائه تسهيلات 
ازدواج و فرزندآوري، ارائه خودرو به مادران، اهداي زمين، 

حمايت از زنان خانه دار در دستور كار قرار گيرد. 

مشخص نيست چه كسي 

مهسا گربندي
   گزارش 2

نمي خواهد كار پيش برود. 
كار، گروهي است؛ يعني 
اگر يك ارگان ب�ه بهترين نحو هم عم�ل كند، نتيجه 
حاصل نمي شود، وقتي ديگران جاي انجام وظيفه خود، 
ون تاكسي ها را مدام از اين ارگان به ارگان ديگر پاس 
مي دهند. بله كارشان متر كردن خيابان هاست، اما براي 
جا به جايي مسافر نه، آن كه امروز مقابل وزارت كشور 
دنبال حق و حقوق خود باشند و فردا مقابل شهرداري 
و دست آخر هم به سازمان تاكسيراني پاسكاري شوند. 
آخرين جايي كه گويي بد هم كار نكرده، اما كارش به 
تنهايي نتيجه اي نداد، وقتي شهرداري و دولت پاي كار 
نبودن�د، اگر ه�م بودن�د آنط�ور ك�ه باي�د نبودند. 

زياده خواه نيس��تند؛ خواسته آنها س��لامت جامعه را هم 
به دنبال دارد. ون تاكس��ي نو يعني آلودگي كمتر،  يعني 
قطعات مصرفي كمتر، كه سود همه اين موارد مستقيم به 
جيب دولت مي رود، دولتي كه اگر كارش را به موقع انجام 
دهد، نيازي نيست بابت قطعات فرس��وده هزينه كند يا 
كاسه چه كنم چه كنم بابت آلودگي هوا دست بگيرد. البته 
كه شهرداري هم يك گوشه كار است، وجود وسايل نقليه 
عمومي مثل ون تاكس��ي ها در سطح شهر باعث مي شود 
مردم كمتر به سمت اتومبيل هاي ش��خصي بروند و اين 
كاهش بار ترافيكي در خيابان  ها را به دنبال دارد. ترافيك 
كه كمتر باشد، دردسر و تصادف  هم كمتر خواهد بود. مگر 
آنكه اين بار ترافيكي هم براي برخي س��ود مالي به دنبال 
داشته باشد  كه در آن صورت طبيعي است خيلي به دنبال 

حل و فصلش نباشند. 
گاهی مشخص است در برخي ش��هرها مشكل از كجاي 
كار اس��ت. براي نمونه در ملاير و همدان، عدم همكاري 
شهرداري گره اندازي كرده است، اما در تهران، شهرداري 
سهم خود را پرداخت كرده، با وجود اين، نتيجه كار براي 
هر سه ش��هر يكي اس��ت؛ يعني نه همدان و ملايري كه 
شهرداري هايشان سهم خود را ندادند، ون تاكسي دارند و 
نه تهراني كه سهم خود را پرداخت كرده است. پس داستان 

نمي تواند تنها گير عدم همكاري شهرداري باشد و كار از 
جاي ديگر هم لنگ مي زند. 

كارد به استخوانش��ان رس��يده يك روز مقابل شهرداري 
تجمع مي كنند و روز ديگر ون هايش��ان را مقابل وزارت 
كشور خاموش مي كنند و دست آخر دست از پا درازتر راه 
تاكس��يراني را پيش مي گيرند. هر چند كه در هيچ مورد 
پاسخي نمي شنوند كه قانع كننده يا حتي اميدواركننده 
باشد. هر كس حرف خودش را مي زند و توپ را به زمين 
ديگري مي اندازد. و اين داس��تان ۱۰ سال است كه ادامه 
دارد، يعني اگر يكي از اين راننده ها سال نخستي كه وعده 
شنيده بود، فرزندش به دنيا آمده بود، الان كودكي ۱۰ساله 
داشت. كودكي كه بعيد نيست به جواني و نوجواني برسد، 
اما ون تاكسي پدرش همچنان مقابل ارگان هاي مختلف 
براي رسيدن به حق و حقوقش متوقف باشد. بدون اينكه 
كس��ي به اين مهم بينديش��د كه راننده ه��اي عاصي از 
ون تاكسي ها قراضه طي اين سال ها چطور شكم زن و بچه 

خود را سير كرده اند. 
   درددل رانندگان ون تاكسي

رانندگان ون تاكسي كه روزانه در جريان داستان زندگي 
مس��افران خود قرار مي گيرند و حرف ها و درددل آنها را 
مي شنوند، حالا خودشان داستان هزار و يك شب دارند 
و مي خواهند آن را به گوش همه برس��انند. صبح ديروز 
تعدادي از آنها از سراسر كشور با هدف جلب حمايت دولت 
از طرح جايگزيني ون هاي فرس��وده با نو در برابر وزارت 
كشور تجمع كردند. اين رانندگان نه فقط از تهران، بلكه از 
شهرهاي مختلفي چون همدان، اسلامشهر و ملاير آمدند 
تا مطالباتشان را به گوش مسئولان وزارت كشور برسانند. 
ون تاكسي ها پشت سرهم در خيابان فاطمي قرار گرفتند، 
اعتراضي كاملًا مسالمت آميز و به دور از هرگونه هيجان. 
چشم چشم مي كنند تا شايد يكي از مسئولان وزارت كشور 
بيايد و پاي درددلشان بنشيند،  اما هيچ كس نمي آيد! يكي 
از رانندگان حاض��ر در اين تجمع به خبرن��گار »جوان« 
مي گويد: »مي خواهي درددل ما را در روزنامه  بنويسي؟ 
خواهش مي كنم بدون سانسور همه چيز را بنويس! اينكه 
خسته  شديم و جانمان به لبمان رسيده، اينكه ديگر تحمل 

شنيدن وعده هاي دروغ مسئولان را نداريم، ما فقط حق 
قانوني خودمان را مي خواهيم، نه كمتر و نه بيشتر! واقعاً 

اجراي قانون براي مسئولان اينقدر سخت است؟«
يكي ديگر از رانندگان كه حدود ۵۰ س��ال سن دارد هم 
نزديك مي آيد و مي گويد: »اين ون ها كه مي بينيد سال 
۱۳۸۶ در دولت آقاي احمدي نژاد تحويل ما داده شد، به 
مبلغ ۱۶ ميليون تومان! كه ۱۰ ميليون تومانش تسهيلات 
بود. طبق قانون، بايد اين ون ها بعد از هفت سال با ون نو 
تعويض مي شد، بعداً گفتند ۱۰ سال و حالا با وجود اينكه 
۱۷ سال از عمر اين وسايل نقليه مي گذرد، باز هم نوسازي 

انجام نشده است.«
در كسري از ثانيه جمعيت زيادي از رانندگان ون تاكسي 
دورمان حلقه مي زنند و چند نفرشان منتظرند كه نوبت به 
صحبت كردن آنها برسد. يكي از اين رانندگان ون تاكسي 
در تهران مي گويد: »مش��كل ون هايمان، تأمين قطعات 
است كه پيدا نمي شود، اگر هم باشد هر كسي هر قيمتي 
كه بخواهد روي آن مي گذارد. مگر ما چقدر درآمد داريم؟ 

وقتي به شهرداري مي رويم جواب درستي به ما نمي دهند. 
سازمان تاكسيراني هم گفته بود تعاوني تشكيل دهيد تا 
بتوانيم كاري انجام دهيم، حالا يكسال از تشكيل تعاوني 

مي گذرد، اما هيچ كاري برايمان انجام نداده اند.«
مي پرس��م تا امروز چه كارهاي��ي گفتند برايت��ان انجام 
مي دهند و چه كاري انجام دادند؟ يكي از آنها كه انگار داغ 
دلش تازه شده اس��ت، مي گويد: »وعده الكي زياد دادند، 
وعده هايي كه دلمان را خوش مي كرد، اما هيچ كدامشان 
محقق نشد. با زور ون تاكسي هاي فرسوده را اين طرف و 
آن طرف مي بريم به اميد اينكه يكي از حرف هاي مسئولان 

عملي شود، اما دريغ!«
دستشان به جايي بند نيست، ون هايش��ان نه تنها براي 
سلامت شهر داستان ساز شده كه براي خودشان هم هيچ 
هزينه اي نمي تواند براي آنه��ا بكنند، چراكه آفتابه خرج 
لحيم اس��ت. دست روي دس��ت هم نمي توانند بگذارند، 
چراكه وسيله زير پايشان، منبع درآمدزايي آنهاست و هر 
يك روزي كه بخوابد، سفره شان خالي مي ماند، اما چاره 

چيست وقتي حتي اگر ناچار به انجام تعميرات باشند هم 
وسيله اي پيدا نمي شود. 

   ون  نو به كرج و قرچك رسيد 
به تهران و همدان نه!

برخي از رانندگان ون تاكسي تهران و همدان، شهرداري ها 
را مقصر به نتيجه نرسيدن كارها مي دانند. آنها مي گويد 
با پيگيري هاي خوب شهرداري كرج، برخي از رانندگان 
اين كلانشهر توانس��ته اند ون تاكس��ي نو بگيرند. يكي از 
آنها مي گويد: »ش��هرداري كرج تعدادي ون تاكسي را به 
رانندگان واگذار كرده و ح��دود ۵۰۰ ميليون تومان پول 
گرفته و حدود ۷۰۰ ميليون تومان هم تس��هيلات داده ، 
تسهيلاتي كه اقساط آن ماهي ۱۰ ميليون تومان است و 
راننده از عهده پرداخت آن برمي آيد. كرج كه يك كلانشهر 
كوچك است و ون تاكسي واگذار كرده، اما چرا در تهران 

اين كار انجام نشده؟!«
مالك يكي از ون تاكسي هاي فرسوده به يكي نبودن حرف 
و عمل برخي از مديران شهري اشاره مي كند و مي گويد: 
»مگر نمي گويند تهران ترافيك اس��ت و مي خواهند گره 
ترافيك را باز كنند؟ ون تاكسي نقش مهمي در اين رابطه 
دارد. هر يك ون تاكسي معادل سه تاكسي مسافر جا به جا 
مي كند و تأثير زيادي در كاهش حجم ترافيك دارد، پس 

چرا به حرف هايي كه مي زنند، عمل نمي كنند؟!«
آنها سؤالات به حقي مي پرسند، اينكه چطور قرار است با 
فكر مشغول و اعصابي خرد شده از نبود پاسخگويي از سوي 
مسئول خيابان هاي شهر را پشت سر بگذارند و مردم را به 
سلامت به مقصد برسانند، اما مگر پاسخ  به  حقي هم براي 

اين سؤالات وجود دارد؟!
   وعده هاي جديد 

برخي از رانندگان ون تاكسي به داخل ساختمان وزارت 
كش��ور رفتند، به آنها گفته شد تا در س��الن اجتماعات 
منتظر بمانند تا مسئولان مربوطه در اين رابطه پاسخگوي 
سؤالاتشان باشند، اما گفته شد كه حضور خبرنگار در اين 
جلسه ممنوع است. س��ه نماينده از تهران و يك نماينده 
از ملاير و همدان انتخاب شد تا آنها مطالبات را پيگيري 
كنند. يكي از اعض��اي حاضر در اين جلس��ه به »جوان« 
مي گويد: »آقاي ضامني و آقاي بابايي زاده كه مس��ئولان 
شهرداري و دهياري وزارت كشور هستند، به جلسه آمدند 
و صحبت كردند. آنها گفتند پول ۲۵۲ دستگاه واريز شده 
و به شهرداري تهران تحويل داده شده است، بنابراين بايد 
تحويل اين ون تاكسي ها از شهرداري پيگيري شود. آنها 
وعده دادند كه براي هفته آينده جلسه اي مي گذارند و با 

رايزني دستگاه بالادستي، مشكلات را حل مي كنند.«

اين اولين بار نيست كه وعده حل مشكلات داده مي شود، 
با اين حال رانندگان ون تاكسي اميد دارند  در هفته آينده 
مشكلاتشان حل ش��ود و به زودي ون تاكس��ي هاي نو را 

تحويل بگيرند. 
   بودجه خوبي درنظر گرفتيم، انتظار داريم

سيدجعفر تش��كري هاشمي، رئيس كميس��يون عمران 
و حمل ونقل ش��وراي ش��هر تهران در رابطه با تجمع روز 
گذشته ون تاكس��ي داران به »جوان« مي گويد: »با توجه 
به مصوبات دولت و عمري كه براي فرس��ودگي وس��ايل 
نقليه عمومي گذاشته شده، به محض اينكه ون تاكسي ها 
به عمر فرسودگي برسد، بايد ش��هرداري تهران به عنوان 
نهاد متولي حمل و نقل عمومي،  تس��هيلات لازم را براي 
نوسازي آنها فراهم كند. بخشي از اين تسهيلات هماهنگي 
با خودروساز است و بخشي از آن تس��هيلات مالي است؛ 
براي آنكه امكان خريد اين تاكسي ها چه سواري و چه ون 
كه امروز قيمت آنها براي راننده ون تاكس��ي نگران كننده 

است، فراهم شود.«
او ادامه مي دهد: » حدود ۱۷ س��ال از عمر ون تاكس��ي ها 
مي گذرد و سن فرس��ودگي را رد كرده اند و رانندگان ون 
تاكسي اين حق را دارند تا مصوبات برايشان اجرايي شود 
و خودروي آنها جايگزين ش��ود تا مال��كان آن بتوانند به 
كسب و كار و زندگي  خود در همين چارچوب كه در حال 

خدمات دهي به مردم هستند، ادامه دهند.«
تش��كري هاش��مي اظهار مي دارد: »اولويت اول و اصلي، 
اسقاط ون هاي فرسوده و جايگزين كردن آن با ون هايي 
است كه از طريق وزارت كش��ور توسط شهرداري تهران 
خريداري شده، يعني ۲۵۲ عدد ون تاكسي كه به تازگي 
آن را از شهردار تهران مطالبه كرديم و شهرداري تهران با 
سازمان دهي و از طريقه نمايندگاني كه از طرف سازمان 
تاكس��يراني فعاليت را مس��جل مي كنند، اولويت بندي 
رانندگان انجام شو د تا ون ها در اختيار رانندگان قرار گيرد، 
البته اين تعداد، به هيچ عنوان جوابگوي نياز همه مالكان 
ون تاكسي نيست، اما در هر حال يك گام رو به جلوست، در 
قدم بعدي نيز بايد طي مذاكره و هماهنگي با خودروسازان، 

امكان نوسازي ساير ون تاكسي ها نيز فراهم شود.«
رئيس كميسيون عمران و حمل ونقل شوراي شهر تهران 
اظهار مي دارد: »بودجه خوبي را در ش��وراي ش��هر براي 
سازمان تاكس��يراني و در جهت كمك به نوسازي درنظر 
گرفتيم كه امكان اعطاي تس��هيلات ارزان قيمت را براي 
ش��هرداري تهران فراهم مي  كند، بنابراين از ش��هرداري 
انتظ��ار داريم ك��ه ۲۵۲ ون به رانندگان تحويل ش��ود و 

شهرداري باين كار را هر چه زودتر به ثمر برساند.«

ایست جمعیت در 1420
 معاون وزير بهداشت: 20سال ديگر تولد و مرگ در كشور سر به سر مي شود؛ يعني رشد جمعيت صفر مي شود. بعد از آن ميزان مرگ نسبت به تولد پيشي مي گيرد

سال ۱4۸0 جمعيت ايران  حدود 40 تا 42 ميليون نفر مي شود
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گزارش ميداني »جوان« از ادامه اعتراض  ون   تاكسي داران به وعده هاي محقق نشده

چشم بسته مسئولان روي ون تاكسي هاي خاموش!
صبح روز گذشته تعدادي از رانندگان ون تاكسي  با هدف جلب حمايت دولت در طرح نوسازي ون هاي فرسوده مقابل وزارت كشور تجمع كردند


